
7-The directorate is not obliged to contract all listed items in the attached bill o quantities,
the directorate has the right to add or cancel it without any financial o legal commitments
caused by this change.
8-The payment for supplying equipments pipes and spare parts is to be by opening irrevo-
cable, indivisible and nontransferable L/C from the Iraqi Trade Bank according to the fol-
lowing conditions.
a- 50 % of the imported materials value against presentation of the shipping documents.
b- 40% of the imported materials value upon the arrival of equipment to the project site
and received by the technical receiving-committee which is formed by the General Direc-
torate for Water, after it coincide with the shipping documents which include the commer-
cial list, shipment document,the certificate of origin and the inspection certificate issued by
the international inspection company.
c -5% of the imported materials value after.: receiving the project primarily.
d- 5% of the imported materials value after the end of the period of operation and mainte-
nance, and receiving the project finally .
9- The period of execution civil works ,erection equipments and project operating must be
( 12) months within period of supplying equipments (6) six months from opening of credit
and the company should submit time table during the first month of contracting .
10- The equipments shall be supplied inside standard containers with length of ( 40 ) feet
except pipes.
11- The entire project including supplied materials should be covered with guarantee and
maintenance for one year from the date of erection, operation and the issue of receiving
primary letter.
12- The company is obliged to perform a soil test to the site of pumping station and submit
a soil test report for studying and approving it in addition to the presenting of sanitary, con-
structural and the Architectural designs with the designing accounts of project .
13- The company must submit all the designing drawings for all the buildings, drawings
for erection mechanical, electrical equipments and manufactural drawings for surveying
drawings for the  site of pumping station-and-transfer-ring pips for studying and
approval.
14- The company must make the surveying for the site of pumping station and transferring
pips with all the required leveling to be submitted for approval and coordinate with water
directorate in governorate on condition that the primary surveying should be checked by
the company before submitting and the directorate is not obliged to pay any additional
costs against this .
15- The company must submit all the drawings (Architectural, sanitary, civil, mechanical
and electrical ) after approved with ( 3 ) copies and 2 ( CD ) . 
16-The company shall submit full set of original Certificate of origin for supplied equip-
ments to be legalized by Iraqi embassy in the country of origin.
17-The company must submit Inspection certificate from international inspection company
for all equipments and pipes.
18- The company must submit list of equipments and pipes with their country origin, and
name of manufacture companies and also letter of authorization for supplying materials
and must be from good origins(Western Eaurapian,Japanies ,American) the directorate
shall be agreed about it and the third party is responsible for test and issue quality certifi-
cate coincident with our specifications.
19-Attaching insurance certificate from a well- known internationally insurance company
for these materials and the company responsible for the insurance inside Iraq.
20- Determining the validity of tender In (6)months from the date of closing tender.
21-The Company is obliged to execute the project in accordance with the technical specifi-
cations in (VoLI and Yo1.II), designing drawings prepared for this project, and using all the
necessary actions to implement the project and operating it in a good state (delivery key)
and redesigning of any component and review of drawings and primary specifications if it
necessary after obtaining the approval of the directorate according to the following terms:
First -The contracting companies are obliged to submit an accurate priced bill of quantities
of project within contract's document.The directorate should be agreed with the items and
its prices in order to pay the agreed payments and pricing the changes.
Second-In the event of any addition in the mentioned bill of quantities, the directorate will
not compensate the contracting company unless getting approval upon previously accord-
ing to the change.
Third -The directorate has the right to deduct items cost which are not executed or its
quantities become less than the mentioned pricing bill of quantities in the case of execution
which is submitted by the company.
Fourth-The directorate is not responsible for paying items cost which are not appeared in
the bill of quantities submitted by the company intentionally or unintentionally or not exe-
cuted in operating the project according to the contract conditions.
Fifth -Approval on-standard-specification--and designing references which will be used in
the execution of the project.
22-The company must bear a delaying penalty for every delaying day and the total penal-
ties must not exceed(10%)(ten contract value, if the percent) of the delaying period exceed
(25%) (twenty five percent ) of the contract period the General Directorate for Water has
the right to cancel the work and execute it at the expense of the company without any offi-
cial warning and at any price without resorting to the court and without any financial or
legal commitments on General Directorate for Water.
23-In the event of breach the execution of the work by the company, the General Directo-
rate for Water has the right to impose a managerial penalty not exceed (20%)( twenty per-
cent) of the total cost for execution any work.
24-The company has to present performance bond after awarding for execution works in
Iraqi Dinar at a rate of ( 5% ) five percent from the cost of civil works and added to reserve
amount at a rate of ( 10% )ten percent by the bank guarantee from one of the internation-
ally and well-known banks valid for a period more than three months of receiving and
maintenance periods for the civil works. The company has to present performance bond of
supplying with United State Dollar at a rate of ( 5% ) five percent from the value of equip-
ments issued from one of the ten limited foreign banks by Trade Bank of Iraq and not
release unless three months from the date of "final receiving".
25-The company has to attach its offers for the similar works authenticated-by -the  con-
tractual parties.
26-The company has to present the qualifications of its technicians and specialists who
are full timer or part timer.
27-The company has to provide the work program of the project.
28- The directorate is not obliged to accept lower prices or any other offer and the directo-
rate has the right to accept or reject any offer or to cancel tender while the bidder has no
right to object or request for any compensations.
29-Tender prices have to be written by ink and printed by numbering and writing.
30-Governments officials and public sector employees have no right to participate in this
bid directly or indirectly.
31-The bidders shouldn't omit any article or making any revisions of bids documents. 
32- The company should record website e-mail name and address of the official who will
follow up questions which are related to bid.
33- Determining the date of holding conference for answering about questions of partici-
pants of offer on 1 / 10 / 2008 .
34- The contract must be signed within (15)fifteen days from the date of award and the
company must prepare all the required procedures to sign the contact.
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7-مـديـريـتنــا غيـر ملـزمـة بــالتعـاقـد علـى كــامل الفقـرات المـدرجـة في جـداول المحـددات الــرئيـسـة
المرفقـة ويمكـن للدائـرة زيادتهـا او تقليلهـا من دون ان يـترتـب على الـدائرة اي الـتزامـات مالـية او

قانونية من جراء ذلك.
2-الدفع لتجهيز المعـدات والانابيب والمواد الاحتـياطية يكون بمـوجب اعتماد مستـندي غير قابل
للنقض وغيـر قابل للتجـزئة وغيـر قابل للتحـويل من قبل المصـرف العراقي للتـجارة وفق شروط

الدفع التالية.
أ-50% من قيمة المواد المستوردة لقاء تقديم وثائق الشحن.

ب-40% من قيمـة المواد المستـوردة عند وصول المعـدات الى موقـع المشروع واستلامهـا من قبل لجنة
الاسـتلام الفـنيـة الـتي تــشكلهـا المـديـريـة العـامــة للمـاء وبعــد مطـابـقتهـا مع مـسـتنـدات الــشحن
المـتضمـنة القـائمـة التجـارية ووثـيقة الـشحن وشهـادة المنشـأ وشهادة الـفحص الصـادرة من شـركة

فاحصة معترف بها دولياً.
ج-5% من قيمة المواد المستوردة بعد استلام المشروع استلاما اولياً.

د-5% من قـيمـة المـواد المـستـوردة بعــد انتهـاء مــدة التـشـغيل والـصيـانــة واستلام المـشــروع استلامـا
نهائياً.

9-مـدة تنفيذ الاعـمال المدنـية ونصب المعـدات وتشغيل المـشروع )18( شهراً بـضمنها مـدة التهجيز
للمعـدات والبـالغة )6( سـتة اشهـراً من تـاريخ فتح الاعتـماد وعلـى الشـركة تقـديم برنـامج العمل

خلال الشهر الاول من التعاقد.
10-يتم تجهيز المعدات داخل حاويات قياسية طول )40( قدماً عدا الانابيب.

11-يخـضع المـشــروع بكــامله ومـنه المــواد المجهــزة لــضمـــان وصيــانــة لمـــدة سنـــة من تــاريـخ النــصب
والتشغيل واصدار شهادة الاستلام الاولي.

18-الشـركة ملـزمة بـالقيـام باجـراء فحوصـات التربـة لموقع المحـطة وتقـديم تقريـر فحص التـربة
لغـرض دراسته او المـصادقـة عليه ومن ثـم يتم تقـديم التصـاميم المعـماريـة والانشـائيـة والصحـية

مع الحسابات التصميمية للمشروع
13-الـشـركــة ملـزمــة بتقـديم كـافـة الخــرائط الـتصـميـميـة الخـاصـة بـالابـنيـة وكــذلك الخــرائط
الخـاصــة بنــصب المعـدات المـيكــانيـكيــة والكهـربــائيـة والخـرائـط التـصنـيعيــة لهـا كــذلك خـرائـط

المسوحات الميدانية لموقع المحطة والانابيب الناقلة لغرض دراستها والمصادقة عليها
14-الشركة ملزمـة باجراء المسوحـات الميدانية لموقع المحـطة والخطوط الناقلـة مع كافة المناسيب
المـطلـوبـة لغــرض المصـادقـة عـليهـا. وبـالـتنـسـيق مع مـديـريـة مـاء المحــافظـة علـى ان يـتم تــدقيق
المسـوحات الاوليـة من قبل الشـركة قـبل التقديم وان المـديريـة غير ملـزمة بـدفع اية كلف اضـافية

بخصوص ذلك.
15-يتم الالتـزام بتقـديم جميع الخـرائط المـعماريـة والمدنيـة والصحيـة والميكـانيكيـة والكهربـائية

بعد ان يتم مصادقتها بثلاث نسخ مع قرص حاسوب عدد/80
16-تقـديم شهادة منـشأ اصليـة للمعـدات المجهزة كـاملة مـؤيدة مـن قبل السفـارة العراقيـة في بلد

المنشأ.
17-تقـديم شهـادة فـحص لكـافـة المعـدات والانــابيب والمـواد المجهـزة مـن قبل شـركـة فـاحصـة دوليـة

معترف بها رسمياً.
12-يتم تقـديم قائمة بـالمعدات والانابيـب ومنشئها واسـماء الشركـات المصنعة لهـا مع تقديم كتب
المفـاتحـة لهـذه الشـركـات لـتجهيـز المعـدات علـى ان تكـون من المنـاشئ الـرصينـة )اوروبيـة- غـربيـة-
يـابانية- امـريكية( علـى ان يتم استحصـال موافقتنـا عليها ويقـوم طرف ثالث بـالفحص واصدار

شهادة بالنوعية ومطابقة المواصفات.
19-ارفـاق وثائق تأمين علـى المعدات من قبل شركـة تأمين معترف بهـا دوليا والشركـة مسؤولة عن

التأمين داخل العراق ايضا.
80-تحديد نفاذية العطاء بـ)6( اشهر من تاريخ غلق المناقصة.

81-الشـركة ملزمـة بتنفيـذ المشروع بمـوجب المواصفـات الفنية ) (Vol.I and Vol.IIوالخرائط
التصميمية المعـدة للمشروع والقيام بكل ما يتطلبه العمل لغرض انجاز المشروع ووضعه في حالة
الاشـتغــال الجيـد وبـطــريقـة المـشـروع الجـاهـز )مـفتـاح بــاليـد( بمــا في ذلك مــراجعـة المــواصفـات
والمخـططــات الاوليـة واعـادة تـصمـيم مـا يـتطـلب بعــد الحصـول علـى مـوافقـة المـديـريـة بمــوجب

الضوابط الاتية:
اولا: الـزام شـركـات المقـاولــة بتقـديم جـدول كـميــات دقيق ومـسعــر لفقـرات المـشـروع ضـمن وثـائق
العقد علـى ان يتم الموافقة على الفقرات واسعـارها من قبل المديرية ليكـون اساساً لدفع الدفعات

المتفق عليها وتسعير اوامر التغيير.
ثـانيا: عدم تحمل المـديرية مسـؤولية تعويـض الشركات المتعـاقد على تنفيـذ الاعمال عن اي زيادة
في كميـات الفقـرات الـواردة في جـدول الـكميـات مـا لم تــوافق عليهـا المـديـريـة مـسبقـا بمـوجب امـر

التغيير.
ثـالثـا: تـثبيـت للمـديـريـة حق اسـتقطـاع كلفـة الفقــرات التي لـم تنفـذ او الـتي تقـل كميـاتهـا عنـد

الانجاز عما ورد بجدول الكميات المسعر المقدم من قبل الشركة.
رابعـا:عـدم تحمل المـديـريـة مسـؤوليـة دفع كلف الفقـرات التـي لا تظهـر في جـدول الـكميـات المقـدم
من قـبل الـشــركــة سهــوا او تـعمــدا وعـــدم تنـفيــذهــا يــؤثــر في حـجم او طــاقــات اوتــشغـيل المـشــروع

وبالشكل المتعاقد عليها سواء اكانت الفقرات في التصاميم ام لا.
خـامـســا:التـثبـيت والمـوافقـة علـى المـواصفــات القيــاسيـة والمـراجع الـتصـميـميــة التـي ستعـتمـد في

تنفيذ المشروع من المديرية.
88-تفـرض غـرامـة تـأخيـريـة عن كل يـوم تـأخيـر علـى ان لا تتجـاوز مجمـوع الغـرامـات التـأخيـريـة
10% من قـيمــة العقـد في حـالـة تجـاوز مــدة التــأخيــر 85% من مــدة العقــد مضـافــاً اليهـا اي مـدد
اضــافيــة ممنـوحـة يحـق للمـديـريــة سحب الـعمل وتـنفيـذه علـى حـســابكـم من دون الحـاجـة الـى
تــوجيه انـذار وبـأي سعـر كـان مـن دون اللجـوء الـى المحــاكم ومـن دون ان يتــرتب علـى المـديـريـة اي

التزامات مالية او قانونية من جراء ذلك.
83-تكــون نــسبـــة التـحمـيلات الاداريـــة 80% من الـكلفــة الفعـليــة لـتنـفيـــذ التــزام في حــالــة اخلال

الشركة بالتنفيذ والذي يتم من المديرية او اي جهة مكلفة من قبل المديرية.
84-علـى الشركة تقديم تـأمينات نظاميـة بعد الاحالة لحسن الـتنفيذ بالدينـار العراقي نسبة %5
من كلفـة الاعمال المـدنية مـضافـا اليهـا مبلغ الاحتيـاط بنسـبة 10% بكفـالة مـصرفيـة صادرة من
احـد المصـارف المعتمـدة نافـذة المفعول لمـدة تزيـد على ثلاثـة اشهر علـى مدتـي التسلـيم والصيـانة

للاعمال المدنية.
وعلـى الشـركة تقـديم كفالـة حسـن التنفيـذ عن التجهيـز بالـدولار الامريكـي بنسـبة 5% من قـيمة
المعــدات صـــادرة من احــد المـصــارف المعـتمــدة ولا تــطلق الا بعــد ثلاثــة اشهـــر من تــاريخ الاسـتلام

النهائي.
85-ارفاق قائمة للاعمال المماثلة مؤيدة من جهات التعاقد المعنية.

86-على الشركـة بيان مؤهلات الجهاز الفني والاختصاصيين المتفرغين وغير المتفرغين العاملين
لدى الشركة.

87-على الشركة تقديم منهاج العمل المطلوب للمشروع.
82-المديرية غير ملـزمة بقبول اوطأ الاسعار او اي عـطاء آخر وان المديرية الحـق تبعا لتقديراتها
في قبـول او رفـض اي عطـاء او في الغـاء المنــاقصــة من دون ان يكـون للـمنـاقـص حق الاعتـراض او

المطالبة بأية تعويضات.
89-تدوين اسعار العطاء بالمداد وبشكل مطبوع رقما وكتابة.

30-لا يجــوز لمـنتـسـبي الــدولــة والقـطــاع العــام الاشتــراك في المنــاقـصــات بـصــورة مبــاشــرة او غيــر
مباشرة.

31-لا يجـوز لمقـدم العـطاء شـطب اي بنـد من بـنود مـستـندات المـناقـصة او اجـراء اي تعـديل فيـها
مهما كان نوعه

38-علـى الـشـركــة بيـان المــوقع الالـكتــروني في وثــائق الـعطــاء والبـريـد الالـكتــروني واسـم وعنـوان
الشخص المسؤول عن متابعة الاستفسارات التي تخص العطاء.

33-تحـديد تـاريخ انعقاد المـؤتمر الخـاص بالاجـابة علـى استفسـارات المشـاركين في المنـاقصة في 1/
80020/10

34-يجب تـوقيع العقد خلال )15( خمسة عشر يـوما من تاريخ الاحالة وعلى الـشركة تهيئة كافة
الاجراءات المطلوبة لتوقيع العقد.

المدير العام


